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 المستخلص 

 

 

( السبببببثا ا   ر SSIS)  الكتف  آلام أسبببببظل الوكرن وكانز متلازمة الا بببببطداميعتبر ألم الكتف هو السبببببثا اللاني لطلا الرعاية الوبببببحية والاش يأبي مباشبببببر   عد   المقدمة:

مما  التي تؤثر على الجوانا الحيوية والنظسية والاجتماعية والاقتصادية؛    والحد في الوظائف اليوميةا لم ب   تتسثا هاه المتلازمة٪ تقريبًا.  40شيوعًا  لم الكتف بنسبة  

 .المتلازمةالمرض ى الاين يعانون من  علاجالعلاج الطبيعي  شكل خاص في  وتدعم؛ التحظويجود  الحيا . دعمز ا دلة الحديلة بقو  استخدام العلاج   يقلل

  هدف الدراسة: 

 .في المملكة العربية السعودية SSIS السريرية الحالية لإدار  العلاج الطبيعي لمرض ىلتحقيق في الممارسة ا •

 .SSIS• التحقيق في التقيد بالإرشادات الحالية المسند  با دلة لإدار  العلاج الطبيعي لب 

 في الظتر  من مايو إ ى   36قطعي عبر الإنترنز مع  الم الاسبببببببببتثيان إرسبببببببببالتم  منهجية الدراسبببببببببة: 
ً
من خلال تطبيق الجمعية السبببببببببعودية للعلاج الطبيعي   2021ديسبببببببببمبر  سبببببببببؤالا

اقع التوا ل الاجتماعي ورسائل البريد الإلكتروني لرؤساء أقسام العلاج الطبيعي في المستشظيات والعيادات المختلظة في جميع أنحاء المملكة  على مو
ً
 .وأيضا

 لاسببببببببببتكمال الم بببببببببب  بأ مل . ما يقر  من    313إجما ي  النتائج: 
ً
٪ منهم كانوا يقومون بتلقيف وتقديم   98٪ من المشببببببببببار ين كانوا يصببببببببببظون تمارين علاجيةن  ما أن   99مؤهلا

 العلاج الككربائي. أجكز ٪ يستخدمون 67٪ كانوا يطبقون تقنيات العلاج اليدوش وحوا ي 80المشور  لمرضاهم. أ  ر من 

العلاج الطبيعي في المملكة العربية السبببعودية. كان معومكم على دراية    ن خصبببائييهاه هي الدراسبببة ا و ى التي أجريز للتحقيق في الممارسبببة السبببريرية الحالية   الخلا بببة:

 .واتباعكا في علاج مرضاهم SSIS متلازمة بأحدث إرشادات الممارسة القائمة على ا دلة في إدار  المرض ى الاين يعانون من

 الكلمات الدالة: 

استثيان   -العلاج الطبيعي  – الممارسة السريرية الحالية – رشادات المسند  با دلة الإ   – متلازمة ا طدام الكتف

.المملكة العربية السعودية –مقطعي   
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Abstract 

 

Introduction: Shoulder Subacromial Impingement Syndrome (SSIS) is one of the most frequent 

causes of shoulder pain. Evidence supported the use of conservative treatment in the management 

of patients with SSIS, especially physical therapy interventions. Clinical practice guidelines 

indicated that physical therapy interventions, including therapeutic exercises, manual therapy, 

patient education and advice were recommended as the most important interventions for the 

management of SSIS. However, to date, no study has investigated the current clinical practice of 

physical therapy in Saudi Arabia for the management of patients with SSIS. 

Methods: Physical therapists in Saudi Arabia were invited to participate in an online survey via 

Saudi Physical Therapy Association between May to December 2021.The developed online survey 

consists of 36 questions divided into five sections: eligibility, demographics, clinical practice 

regarding SSIS, barriers and facilitators of clinical practice.  Descriptive and logistic regression 

analysis test were utilized to assess the association between participants’ demographics and the 

use of the evidence-based guidelines for management of SSIS. 

Results: A total of 313 completed the survey. Results revealed that 95% of physical therapists 

were aware of the most recent evidence-based practice guidelines for the management of patients 

with SSIS. 99% of the participants prescribed therapeutic exercises, 98% educated and advised 

their patients, 81% applied manual therapy techniques, and 67% applied electrotherapy modalities. 

Univariate logistic regression was used to determine the association between demographic data 

and clinical practice of the participants and showed that no significant relationship variables except 

the qualification of the participants. 

Conclusion: Overall, physical therapists in Saudi Arabia mainly used therapeutic exercises and 

advice in managing patients with SSIS, reflecting the awareness of the current evidence-based 

guidelines for managing patients with SSIS. However, participants were not fully following the 

guidelines of management of patients with SSIS. Furthermore, future studies are recommended 

with a larger sample size. Also, audit visits to sustain adherence to the clinical practice guidelines.  
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